
Triem Vilafamés som un grup de gent de Vilafamés que, a més 
de queixar-nos de les coses de la política que no ens agraden, hem 
decidit comprometre’ns per canviar les mancances democràtiques 
a través de la participació en les properes eleccions municipals del 
nostre poble. Estem en un moment històric de canvi i volem que 
des de l’Ajuntament de Vilafamés es faça una política pensant en 
el veïns del poble i no en els dirigents dels partits que confeccionen 
les llistes electorals en funció d’interessos forasters. 

Triem Vilafamés és absolutament sobirà per prendre totes les 
decisions que afecten a Vilafamés però -al mateix temps- s’ha inte-
grat dins de la coalició Compromís per afinitat ideològica i perquè 
molts dels problemes que ens afecten s’han de resoldre en altres 
àmbits de l’administració (Diputació, Generalitat, Corts Espanyo-
les i Parlament Europeu), on Compromís també té representants. 
Però, com diu el nostre eslògan: “Vilafamés, primer que res”.

La coalició Compromís, de la que formem part, en estos mo-
ments representa la força imprescindible per acabar amb les po-
lítiques clientelars i corruptes que tant han practicat els polítics 
“provincians” dirigits pel condemnat Carlos Fabra i els seus acòlits. 
El canvi democràtic exigeix noves formes de fer política municipal. 
Els serveis que ofereix l’Ajuntament als seus veïns no són conces-
sions de l’alcalde, són del poble. El serveis públics són un dret dels 
ciutadans i no són “favors” que atorga el regidor de torn. Eixa acti-
tud personalista no té cabuda en la gestió municipal actual. 

Cal més transparència, perquè el veïnat volem saber en què es 
gasten els diners que paguem amb els nostres impostos (contribu-
ció, taxes). La transparència significa que els comptes han d’estar 
clars i han de ser públics i accessibles per tots.

Volem que l’Ajuntament, en la mesura de les possibilitats pres-
supostàries, contribuïsca a mitigar el danys que ha causat el des-
mantellament dels serveis públics. Amb l’excusa de la crisi, els go-
verns de Madrid i València ens han portat a una situació de misèria 
econòmica i moral. Aleshores, l’enfortiment i millora de la sanitat, 
l’educació i les ajudes a la dependència ha de ser la prioritat del 
govern municipal. 

Estalviarem diners en innecessàries campanyes d’autobom-
bo que tant han proliferat en l’última legislatura. Dimensionarem 
i revisarem els impostos d’una forma progressiva. Com a conse-
qüència, actualitzarem la fiscalitat municipal i el valors cadastrals 
que han quedat desfasats després de la bombolla urbanística. En 
definitiva, adequarem els ingressos a inversions productives i a les 
necessitats socials més prioritàries  i controlarem les despeses.

Triem Vilafamés: Coalició Compromís no sols és una opció 
nova, sinó que és la única possibilitat de canviar la política munici-
pal a Vilafamés, tal com demanen els nous temps que estem vivint.

Qui som i què volem

“
Entrevista en fulls centrals...

  L’actual mapa polític valencià deixarà d’existir. 
Les enquestes vaticinen que el PP pot deixar 
de governar. S’obri un nou temps amb noves 
formes d’exercir la política.

  Ens calen convenis amb la universitat per 
organitzar cursos i seminaris. És urgent accedir 
a subvencions europees i donar suport als joves 
per a dibuixar-se un millor itinerari acadèmic, 
laboral i vital.

  Hem d’esforçar-nos en ajudar els aturats de 
llarga durada, combatre la pobresa energètica 
i mitigar els riscos d’exclusió social de les 
persones més vulnerables.

  L’ex-vicepresident de la Diputació i alcalde de 
la Vall d’Alba no ha sigut un bon exemple. Ha 
aprofitat una posició d’avantatge per a dur-se 
tallada de tot, com feia el seu mentor, Carlos 
Fabra. Hauríem d’haver-los plantat cara com 
haguera fet Mònica Oltra.Vilafamés, primer que res!

L’estima 

pel meu poble 

m’obliga a donar 

el millor de mi

PABLO JUAN VERDOY, CANDIDAT A L’ALCALDIA

“

Doctor en Estadística. Llicenciat en Ciències Quími-
ques i diplomat en Magisteri Musical. Professor del de-
partament de Matemàtiques de la Universitat Jaume I  
i autor d’una desena de monografies i publicacions, al-
gunes sobre el medi ambient i el règim de pluges. Casat, 
amb dos fills, ha treballat en empreses punteres del sector 
ceràmic. Ha forma part de la junta de l’AMPA de l’escola 
del poble. És membre de l’Associació Cultural “La Roca” i 
músic de la banda municipal.



Fotografía: Oficina de Turisme de Vilafamés

El perill d’aquesta Mirada interior era convertir-la en mirar-nos el 
melic, considerar que no fa falta fer cap cosa perquè la inèrcia de la vida 
fa que els arbres facen flors i les flors siguen fruits. 

Sabeu molt bé com van aquestes coses. Que Vilafamés té 
oportunitats de progrés és una realitat, que el progrés no és només una 
frase encertada és una altra, per això quan parlem de progrés hem de 
pensar en quin tipus de progrés i així, comprendre que valoritzar un 
polígon industrial no implica la desvalorització d’un entorn natural i 
paisatgístic ni l’abandonament de l’activitat agrícola.

Si volem aprofitar les oportunitats que Vilafamés i el nostre terme 
donen, hem de ser conscients que les coses són complementàries i no 
antagòniques i des de l’Ajuntament es pot treballar molt per aconseguir-
lo i això passa per una bona gestió i perquè creguem en el futur.

Penseu com és d’important tindre uns accessos nets, sense fems 
ni deixalles per les vores: és la primera imatge que reben del poble 
que visitem. Entreu per on vulgueu, Vilafamés impacta per l’entorn 
paisatgístic i ens hem de preguntar com mantenir eixe entorn que fa 
del poble una imatge única. Quin és el paisatge que l’emmarca i que 
s’ha de conservar. 

V
ilafamés convida sempre a una mirada interior, 

més des del 750é aniversari de la Carta Pobla i 

la creació del logotip i de l’eslògan. S’hi creava una 

marca que ens identificava, que convidava a conéi-
xer-nos i que ens conegueren, que promocionava el 

nostre poble i el distingia d’altres.

Passegeu pels seus carrers, som BIC, n’estem orgullosos de ser-ho? 
Quan rebem amics presumim de poble: jaciments arqueològics des del 
paleolític, pintures rupestres, poblats ibèrics, vil·les romanes, la via 
Augusta, muralles, esglésies, les voltes arquitectòniques sota el Planet, 
el palau del Batlle amb el Museu d’Art Contemporani...: què sabem, com 
a veïns, d’açò? Per què no podem visitar la majoria d’aquestes coses? 
Per què no tinc informació de qualitat? Potser si aquestes preguntes 
tingueren respostes convenients, els autobusos no estarien un parell 
d’hores i es generarien més llocs de treball.

Ve l’època de les fruites i presumim de com són de bones. Cavanilles 
parlava, allà pel segle XVIII de com eren de saborosos els nostres 
melons, però sabem ficar en valor la qualitat dels nostres productes? 
Hi ha emprenedors al poble que ho intenten, podien haver-ne més si la 
comercialització d’un producte de qualitat fora incentivada.

Els portem a fer un tomb pel terme, els parlem d’oliveres mil·lenàries 
o centenàries, de fonts, de molins, de forns de calç, d’eres on es batia, 
de construccions de pedra, de masos, del camp d’aviació, de camins 
empedrats, de peirons... i estem orgullosos d’este patrimoni. Com 
estaria de bé inventariar-lo i que es pogueren visitar! Tal vegada així 
promocionaríem itineraris a peu, cicloturisme... i s’ampliaria l’oferta de 
cases rurals perquè hi hauria diversitat d’entreteniment.

Amb tot, intentem amagar les ferides de les explotacions mineres, 
dissimulen les autopistes de les línies d’alta tensió i allunyem la de molt 
alta tensió. Com si en no vore-les no existiren. I es pot demanar, des 
de l’Ajuntament, als que ens representen a la Generalitat i a les corts 
de l’Estat canvis legislatius perquè la restauració del paisatge en mines 
no siga en acabar l’explotació sinó simultània, perquè s’aplique les 
recomanacions europees a l’hora de crear autopistes d’infraestructures 
amb un sol impacte i no milers.

Però ens han convertit en un poble autocomplaent, de foto i no de 
fondo i ens dol aquest poble que es mira tant el melic, ens fa mal com 
una cicatriu en canviar el temps però aquest dolo, sovint, anuncia una 
pluja que caiguda a hora sempre assaona la terra.

Josep Miralles
Professor, escriptor i membre de la candidatura

Vilafamés:  

una cicatriu en la 

mirada interior

1.  Transparencia en la difusión de la gestión municipal, espe-
cialmente de los ingresos y gastos económicos, utilizando para 
ello las nuevas redes informáticas y el tablón de anuncios.

2.  Elaboración de unos presupuestos abiertos y participativos.
3.  Optimización de los recursos económicos.
4.  Racionalización del trabajo y de los servicios que ofrece el 

Ayuntamiento.
5.  Regulación y mejora del urbanismo municipal, con un mejor 

uso e impulso de la condición de BIC, estudio de la situación 
de las minas de arcilla y del plan urbanístico de la Foia y el 
Pla, etc.

6.    Definición de los sectores económicos que pueden ofrecer una 
mejor proyección de futuro a la población.

7.    Garantizar y mejorar la asistencia sanitaria.

8.    Conservación y recuperación del patrimonio cultural y paisajísti-
co y aprovechamiento sostenible como recurso turístico.

9.    Regulación del tránsito urbano en todo el municipio.
10.   Fomento de la formación y ocupación juvenil.
11.  Mejora de las perspectivas educativas de las personas adultas y 

de la atención a los mayores.
13.  Impulso del valenciano en el ámbito institucional y promoción 

de su uso social.
14.  Diálogo con las diferentes asociaciones para planificar las acti-

vidades socioculturales y festivas.
15.  Impulso de un futuro sostenible en cuanto al aprovechamiento 

de los recursos naturales y el respeto al medio ambiente.
16.  Fomentar el bienestar y la buena convi vencia entre todos los 

vecinos del municipio.

Nuestros PRINCIPIOS
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Sóc Vicent Marzà, número 1 de la candidatura de Compromís a les 
Corts Valencianes per Castelló. Estic especialment content que la bona 
gent de la candidatura Triem Vilafamés ens haja acollit en el seu projecte 
per millorar el poble. I ho estic, perquè a banda d’haver recorregut moltes 
vegades els vostres carrers i el vostre terme i tindre-li una estima especial 
a la cova del Bolimini, la meua relació amb Vilafamés ve de lluny. El 
meu avi patern, Vicent Marzà i Renau, estava lligat al poble (per això no 
és casualitat el meu cognom: Marzà). Sé que la mare de m’auelo venia 
de la família dels Bassetes i que son pare va faltar quan m’auelo era ben 
jovenet. A més a més sempre em parlava d’un malnom: Vilaret, que pel 

que sé tenia alguna relació familiar amb m’auelo i va ser cambrer al 
Tívoli. Actualment tinc un tio fill de Vilafamés, que ara fa més vida a La 
Pobla (això sé que no us agradarà tant), tot i que puja cada setmana a 
Vilafamés. 

Estic segur que desprès del proper 24 de maig, els companys de Triem 
Vilafamés tindrem l’oportunitat de repensar el poble des de l’Ajuntament 
i en col·laboració amb tots els veïns i veïnes per millorar les nostres vides. 
Des de les Corts em tindreu per al que faça falta i no tingueu cap dubte 
que Vilafamés estarà ben representat per un Marzà que tot i haver nascut 
a Castelló s’estima el vostre poble com si fora el seu.

E m diuen Mónica Oltra Jarque. Vaig nàixer l’any 1969 en una típica 
família valenciana. Ma mare, Angelita, filla d’emigrants de Santa 

Cruz de Moya que van eixir en la postguerra de la terra natal fugint de 
la misèria a la “pròspera” València, més en particular en Paterna, on 
als 8 anys es va posar a treballar igual que els seus germans. Mon pare 
i ma mare es conegueren a l’empresa Saludes i van haver d’emigrar a 
l’estranger per trobar una llibertat que el seu país li negava. En aquells 
temps de dictadura política, civil i intel·lectual els meus pares van marxar 
a la República Federal d’Alemanya i allí vaig nàixer jo. 

Vaig créixer entre tres cultures i tres llengües; dues presents, 
l’alemany i el castellà; i una amagada, que el meu iaio Emilio em 
xiuxiuejava a l’oït quan seia damunt d’ell i li demanava que m’ensenyara 
a comptar en valencià. Als anys 80 els meus pares van tornar a casa. 
Vaig estudiar el que em faltava de batxillerat a l’institut Peset Aleixandre 

de Paterna, on vaig conèixer persones amb les quals vaig iniciar una 
activitat política que m’ha portat fins ací.  Em vaig llicenciar en Dret i 
vaig participar en el Consell de la Joventut de la Comunitat Valenciana.

Sóc partidària d’unir la pluralitat amb la unitat d’acció. La pluralitat 
és sinònim de vida i la unitat d’acció és sinònim d’accions de canvi. Això, 
en el meu cas, es diu política d’aliances. Aquesta política d’aliances va 
fer que l’any 2007 fóra elegida diputada a les Corts Valencianes per la 
candidatura de Compromís. L’any 2011 vaig ser reelegida diputada a les 
Corts i Compromís va passar a ser la tercera força política, perquè molta 
gent va valorar que un grup xicotet havia mirat a la cara al poder i als 
representants de la corrupció i els havia fet abaixar la mirada, com li 
vaig dir una vegada al portaveu del Partit Popular que, per cert, ha sigut 
condemnat a 8 anys de presó per corrupte. Hui és temps d’eixir de la 
queixa i passar a l’acció. 

Carta oberta als veïns de Vilafamés de Vicent Marzà

Raons per a votar Mònica Oltra a presidenta del Govern valencià

Pablo Juan Verdoy, acompanyat pels candidats autonòmics Vicent Marzà i Belén Bachero (alcaldesa de Vistabella). A la dreta, els també candidats autonòmics Mònica Álvaro (regidora de 
Vila-real) i Carles Mulet (coportaveu de Compromís a Castelló), amb membres de la candidatura de Triem Vilafamés. Tots ells ens han visitat al nostre poble.

Nascut a Castelló el 1983. És professor de professió i activista per vocació. Actualment, dirigeix la Coalició Compromís 

a la capital castellonenca. Els seus pares foren membres fundadors del moviment Escola Valenciana
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- Usted lidera la lista Triem Vilafamés. ¿Qué supone esta nueva 
candidatura?
“Somos un grupo de gente implicada en el devenir del pueblo y 
queremos aportar nuestro granito de arena para ayudar a nuestros 
vecinos y diseñar un mejor Vilafamés. Somos un equipo de personas 
independientes que, a través de reflexiones conjuntas, hemos 
decidido concurrir a las elecciones, arropados por unas siglas, las 
de Compromís, que nos han prestado su apoyo incondicional. En el 
proceso de debate previo hemos detectado problemas y carencias 
en el pueblo y ofrecemos nuevas fórmulas que pueden ayudar a 
solucionarlas. No tenemos ninguna varita mágica pero sí muchas 
ganas y capacidad de trabajo”.

- Son ustedes nuevos en estas lides, ¿saben lo que les espera?
“Somos algo novatos, efectivamente, pero no más que otros muchos 
partidos emergentes en alza y a los que los sondeos les auguran 
una buena cosecha de votos. Pienso que nuestra Comunidad y 
España van a vivir cambios profundos. El tiempo de los monólogos 
políticos ha caducado y creemos que se va a imponer el diálogo. 
Nosotros apostamos por ello. El mapa político valenciano va a dar, 
como pronostican algunas encuestas, un vuelco sorprendente. La 
gente pide menos corrupción, más participación en la vida pública, 
más transparencia y mayor ejemplaridad en los políticos. Sin ir 
más lejos, en Castellón y en nuestra comarca tenemos casos poco 
edificantes que todos conocemos de sobra”.
 
- ¿Cómo fue dar un paso adelante y encabezar la lista a la alcaldía?
“Cualquiera del grupo hubiera sido también un buen número 
uno. Lo estuvimos debatiendo y entre todos creímos conveniente 
que fuera yo por disponibilidad y por mi experiencia en distintas 
asociaciones. Tengo un criterio formado de lo que es mejor para 
Vilafamés y en estos meses me he empapado de su realidad social, 
económica y cultural. Esta población tiene muchas potencialidades 
que debemos saber aprovechar. No podemos permitirnos el lujo de 
perder ningún tren”.

- Es consciente de lo que le viene encima.
“Por supuesto. Para encabezar la lista no hubo que pelearnos 
mucho, al contrario: todos intentamos escurrir el bulto. Finalmente 
consiguieron convencerme. No soy un profesional de la política, 
ni quiero vivir de ella. Este cargo de representación lo entiendo 
como un acto de servicio. Por fortuna, para los tiempos que corren, 
tengo un trabajo estable y gratificante. Al municipalismo pienso 
que se debe acceder por vocación. Es un deber cívico que tiene que 
ejercerse con honestidad y nunca de forma indefinida. Esta sólo 
es una etapa concreta en mi vida, como ya se lo he dicho varias 
veces a mis compañeros de candidatura y a mis amigos. Sé que es 
una tarea ingrata que me puede acarrear problemas laborales, de 
conciliación familiar, algunas incomprensiones y críticas, inevitables 
por otro lado, por mi gestión; aunque ponga toda la buena voluntad 
del mundo. Y no hay ninguna recompensa. Bueno sí, una, la mejor 
de todas: contribuir en lo que pueda al futuro de un Vilafamés más 
próspero y habitable, que es el que se van a encontrar mis hijos y los 
de todos el día de mañana”. 

- ¿Qué destacarías de tus compañeros de viaje, de los miembros de 
tu candidatura?
“En primer lugar la dinámica de trabajo. Todos tienen ganas de 
aportar ideas. Desde el principio de este proceso, allá por el mes de 
noviembre, muchas personas, al enterarse de nuestro proyecto, nos 
enviaban mails con sugerencias diversas que hemos ido recogiendo. 
La gente de la candidatura, en los pueblos nos conocemos todos, 
tienen experiencia en colaborar desde diversos lugares en cuestiones 
que afectan a todos, son generosos con su trabajo y también 
atesoran experiencia en la gestión municipal. De todos ellos aprendo 
cosas constantemente. El grupo Triem Vilafamés no se acaba en la 
lista, hay más gente detrás y queremos sumar savia nueva. Todos 
serán bienvenidos a este proyecto abierto”.

-¿Y qué ofertas cree que son más ambiciosas en el programa
electoral que han preparado?
“Hemos asumido unos principios de actuación, que detallamos en 
esta revista, que son primordiales para cambiar las formas de hacer 
política, unas maneras menos personalistas. Incorporaremos las 
nuevas tecnologías para comunicarnos con los vecinos. Durante 
estos días de reunión con asociaciones del pueblo, he visto que saber 
escuchar es una virtud que todos deberíamos practicar. Ninguna de 
las fuerzas políticas que nos presentamos somos infalibles. Todos 
tenemos nuestros puntos débiles y debemos, en lo posible, remar 
todos juntos en este barco que es el Ayuntamiento. La participación 
activa de todos los concejales y de los representantes de distintas 
entidades en la gestión diaria y en las comisiones municipales será, 
sin duda, muy beneficiosa”.

- ¿Habrá, suponemos, algunas propuestas que a usted le hará más 
ilusión presentar a sus convecinos?
“Por supuesto, por mi experiencia en ese campo, creo que la 
educación es básica para el desarrollo de nuestro pueblo. Debemos 
combatir el fracaso escolar, el abandono prematuro de las aulas, 
fomentar que nuestros jóvenes puedan acceder a la Universidad, 
potenciar la formación permanente de adultos para aquellos que 
no gozaron de las oportunidades que hemos tenido otros, crear 
fórmulas para que la gente aprenda un oficio en condiciones 
y acorde a las necesidades del mercado laboral,  y dar a 
conocer las posibilidades del autoempleo en actividades 
de fuerte arraigo en Vilafamés como el turismo, el 
comercio, la industria auxiliar o los productos agrícolas 
de calidad. En una palabra, nos comprometemos a 
apoyar a los jóvenes a dibujarse un mejor itinerario 
académico, laboral y vital. Además, creo que con 
el azote de la crisis económica mucha gente ha 
quedado en situación de desamparo por culpa de 
los injustos e indiscriminados recortes sociales y 
debemos ofrecerles toda nuestra ayuda. Hemos 
de esforzarnos en apoyar como sea a los parados 
de larga duración, hemos de combatir la pobreza 
energética y hemos de mitigar los riesgos de 

«El tiempo de los monólogos políticos y el bipartidismo 

ha caducado, se va a imponer el del diálogo y el pacto»

ENTREVISTA AL CANDIDATO A LA ALCALDÍA POR
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exclusión social de los más débiles y vulnerables. En eso sí 
pensamos poner toda la carne en el asador Hemos de constituir 
grupos de voluntarios que arrimen el hombro en tareas puntuales. 
No podemos fracasar como sociedad solidaria y cohesionada”.

- ¿Y en otros aspectos más generales? 
“Nuestro programa, fruto del consenso colectivo de nuestro grupo, 
no obvia ningún tema por controvertido que sea. La minería, las 
líneas de alta tensión, las actuaciones en la zona BIC del Casc Antic, 
el respeto por el paisaje, la Foya, el desarrollo del planeamiento 
urbanístico y, sobre todo, preservar el privilegiado término 
municipal que nos ha correspondido con industrias sostenibles y 
respetuosas con el medio ambiente”. 

- ¿Algo más que añadir?
“Me gustaría hacer un llamamiento al voto a Mónica Oltra, que 
nos eligió personalmente el lema de campaña. El eslogan se le 
ocurrió a ella. Esta candidata a la presidencia de la Generalitat por 
la coalición Compromís es una persona combativa, integra, muy 
receptiva y, como ha demostrado, una excelente parlamentaria.  
 

Mi voto por supuesto lo tiene asegurado. Por 
otro lado, creo que todos los pueblos 

de la comarca debemos colaborar 
entre nosotros. No cabe la rivalidad. 
Debemos mantener contactos 
periódicos con otros municipios 
vecinos, sean del color político que 
sean, para cooperar en materia de 

bienestar social, sanidad, educación, 
seguridad ciudadana y para compartir 

servicios públicos esenciales. Es 
necesario reclamar conjuntamente 

mejores infraestructuras y cooperar 
en temas lúdico-culturales, 

como Les Jornades del Plà de 
l’Arc. Somos comarca y no 

tendré ninguna pereza 
en acercarme a ningún 

pueblo vecino para lo 
que sea”.

 
 

- Precisamente, en Vilafamés se considera que ha existido demasiada 
sumisión respecto a La Vall d’Alba, gobernada por el singular 
Francisco Martínez. Muchos pensaban que pretendía tutelarnos. 
“Creo que si ese sentimiento existe deberíamos disiparlo, 
deberíamos pasar página cuanto antes, ya que el daño ya está 
hecho y ha sido irreversible. El exvicepresidente de la Diputación 
no ha sido un buen ejemplo a seguir, al contrario. Ha aprovechado 
una posición ventajosa para llevarse tajada de todo, siguiendo la 
estela de su mentor, Carlos Fabra. Aquí nadie ha osado plantarle 
cara y hoy sabemos que su gestión fue oscura e interesada. El 
resto de pueblos estábamos a la espera de alguna migaja o de 
alguna pequeña limosna. Hemos sido víctimas de esas políticas 
prepotentes”. 

- ¿Qué lamenta más de estos últimos años de gobierno del PP en el 
Ayuntamiento de Vilafamés? 
“Sobre todo las formas de gobernar. Todos debemos ser iguales, 
al margen de nuestro voto, filiación política o simpatía personal.  
No hemos sabido aprovechar, ni antes de la crisis ni ahora, todo el 
potencial de ayudas europeas a las que hubiéramos podido acceder. 
También recrimino que hayamos dado la espalda a la Universidad 
y no hayamos podido firmar convenios estables para llevar a cabo 
cursos de verano, seminarios y formación de posgrado en materias 
como la restauración artística, la rehabilitación arquitectónica 
integral de centros históricos, el turismo rural, la agricultura 
biológica y otros. También lamento que nos ha fallado una oferta 
lúdica al estilo de otras localidades que tienen sus ‘aplecs’, sus ferias 
alternativas o sus eventos como la Luz de las Imágenes, que pasó 
de largo por nuestro pueblo. Y también, por qué no, promover una 
implicación o mecenazgo más intenso por parte de las empresas 
radicadas en la localidad. Son asignaturas pendientes que entre 
todos se intentarán paliar en lo posible”. 

- En caso de que los resultados electorales no concedan la mayoría 
absoluta a nadie ¿es usted proclive a los pactos de gobierno?
“No es para nada un mal escenario. El pluralismo ayuda a corregir 
abusos de poder e intrusiones inadmisibles en la sociedad civil. Creo 
que debemos estar abiertos a todas las posibilidades, a dialogar 
mucho, a practicar la cultura del pacto y a pensar, ante todo, en 
nuestro pueblo sin injerencias de fuera. Como dice nuestro slogan: 
‘Vilafamés, primer que res’. A mis vecinos les pediría que el día 24 
cojan el documento que acredita su identidad, dejen aparcado el 
miedo en la salita de sus casas y vayan a votar. Gracias”.   

«El tiempo de los monólogos políticos y el bipartidismo  

ha caducado, se va a imponer el del diálogo y el pacto» 

PABLO JUAN VERDOY

Pablo graba la voz en off para el video  
de la campaña electoral.
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La hisenda municipal ha de basar-se en el principi de 
transparència. Això significa principalment que tots els 
comptes d’ingressos i despeses s’han de publicitar a la web. 
Aplicació d’una fórmula de pressupostos participatius.

La fiscalitat municipal 
buscarà la progressivitat 
i es basarà en principis de justícia. 
L’endeutament de l’Ajuntament 
haurà d’estar justificat per la 
finalitat social i el creixement del 
poble i consensuat. Revisió urgent 
del cadastre per la davallada 
dels preus de l’habitatge, el que 
repercutirà en l’IBI. Revisar en 
profunditat totes les ordenances 
fiscals, actualitzant-les i adequant-
les a la situació sòcio-econòmica 
actual.  Creació d’una comissió 
municipal per estudiar ofertes de 
finançament noves i per revisar 
models de contractació.

Política de subvencions municipals tenint com a principis 
l’equitat, la necessitat i la repercussió de les mateixes en el 
benefici de tots i totes. Recolzar decididament qualsevol iniciativa 
ciutadana que supose millorar la felicitat de les persones. Es crearà 
una comissió imparcial que valore des de l’anonimat la situació 
d’aquell veí o veïna que tinga dificultats per a pagar la contribució i 
se li oferirà si es possible l’opció de pagar amb el seu treball.

Polígon industrial: revisió de la qualificació actual per a 
promocionar la diversificació industrial i crear 
les condicions idònies per a que s’assenten empreses de sectors 
alternatius al taulell i realitzar tota mena de previsions de futur. 
Creació d’un viver d’empreses. Facilitar els tràmits per a la creació 
de nous negocis, promocionant la venda de productes locals KM 0. 
Promoure jornades d’auto-ocupació per a persones emprenedores i 
esbrinar les possibilitats de jaciments de noves activitats al medi rural.

Creació d’una regidoria encarregada de la gestió 
del BIC. Finalitzar les obres i posar en funcionament el Centre 
d’interpretació de la Cova Matutano i Cova del Tossal de la Font. 
Completar l’adequació de l’edifici Quatre Cantons per convertir-lo 
en un espai per a activitats socioculturals. 

L’Ajuntament, a través de l’Agència de Desenvolupament 
Local, organitzarà visites de comissions de veïns a 
experiències d’èxit a nivell empresarial per tal 
d’importar eixes iniciatives viables al nostre poble. Liderarem i 
promocionarem la creació de noves cooperatives –promocionant 
la creació de consorcis mixtes públics-privats– en l’àmbit de la 
salut, de l’agricultura ecològica, de l’activitat turística basada 
en les activitats complementàries, de l’art, de la documentació 
artística, de la gestió cinegètica, etc... Creació d’una comissió 
municipal dedicada a la captació de fons europeus per finançar 
nous i innovadors projectes. Creació de l’agència de l’emprenedoria 
municipal. 

PROPOSTES

El procés de debat obert sobre  

el programa electoral es va encetar  

el passat mes de novembre
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L’Ajuntament ha de combatre el fracàs escolar, donar 
segones oportunitats a les persones joves i no tant joves i ajudar 
a que la gent puga reorganitzar la seua vida quan s’ha quedat 
sense feina. Revisar les infraestructures d’àmbit educatiu (escola, 
biblioteca, parvulari...), com canviar el paviment de tot el pati de 
primària de l’escola. Afavorir la formació permanent, potenciant 
l’Escola d’Adults, tractant de ser centre on es pot traure l’ESO, i 
diversificació de l’oferta introduint formació tècnica d’oficis per 
a treure’s diversos carnets oficials. Proporcionar ajudes als bons 
expedients acadèmics.

Mantenint l’estructura actual de les festes, s’estudiarà l’addicció 
de noves activitats de diferent índole, perquè tothom puga gaudir 
tant de tradicions que són senyes d’identitat 
nostres, com de noves ofertes lúdiques en els diversos 
esdeveniments festius. 

Fomentar la presència del valencià en l’àmbit 
municipal i estimular l’ús social. Establiment d’un pla municipal 
d’igualtat, prestant l’Ajuntament els serveis necessaris: 
manteniments del menjador escolar, guarderia, escola matinera, 
activitats extraescolars. etc., per ajudar a conciliar la vida familiar 
i laboral. Promoció del voluntariat entre els joves, prestant serveis 
altruistes a tot el veïnat que ho necessite. 

Potenciar les relacions amb altres pobles i institucions: intentar 
fer comarca i aconseguir fer de Vilafamés una de les 
seus d’interior de l’UJI. Col·laborar amb el Museu d’Art 
Contemporani (MACVA) per organitzar activitats culturals i 
actualitzar els seus estatuts. Contribuir a la gestió del Museu i la 
seua projecció exterior. 

Com ho han fet els candidats, molts 

amics i veïns ens han enviat els seus 

suggeriments i han participat de les 

reunions obertes del nostre grup des 

de l’inici d’aquest il·lusionant projecte

Revisió del planejament urbanístic vigent. 
Revisió exhaustiva de la seguretat de les instal·lacions municipals. 
Normativa més rigorosa en l’arquitectura del casc antic. Aplicació 
de plans incentivats per a la millora estètica. Estudi d’un pla de 
futur per a La Foia i de la aplicació de possibles solucions viables. 

Construcció d’un local social multiusos. Creació de vivendes 
socials. Programa de lloguer jove o social. Estudi per a la creació 
d’aparcaments per als vehicles en la part alta del poble i plans de 
millora del trànsit de vehicles al poble. Millora de les instal·lacions 
esportives i recreatives (poliesportiu, pistes, piscina…).

Seguiment del projecte MAT (molt alta tensió). Estudi 
de les ones electromagnètiques i instauració de mesures de control. 
Estalvi energètic en totes les instal·lacions municipals. Promoure 
la conscienciació ciutadana en temes de conservació, sostenibilitat 
reducció de residus, reciclatge i incentivar un ús responsable de 
l’aigua. Construcció d’un punt net (ecoparc). 

Col·laboració en les associacions vinculades amb el medi ambient i 
la seua gestió, i recolzament en totes aquelles activitats relacionades 
amb la restauració de camins, neteja de fons, programes de sembra 
i construcció i manteniment de basses i de menjadors per a la fauna. 
Aprofitar l’Escola del Caragol com a museu didàctic 
etnològic i de les arts de arts de caça tradicionals, interpretació 
del paisatge, albirament d’aus i d’educació ambiental. 

Programa de restauració dels llocs d’interès 
del terme vinculats al senderisme. Marcació d’aquestes rutes 
amb la col·laboració de les associacions. Treball de catalogació 
i inventariat de les oliveres centenàries. Control de plagues i 
de l’adequat ús del productes fitosanitaris. Revitalització de 
l’agricultura, també l’ecològica, i de la ramaderia amb noves 
variants que estan sorgint, com a alternativa a l’abandonament 
actual. Recerca de nous productes, plantejament d’una indústria 
de l’alimentació i envasats, selecció de varietats més apropiades, 
etc. Col·laboració en la Cooperativa Agrària rendibilitzant les seues 
infraestructures. 
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El teu vot 
         ho pot tot!

Vilafamés, primer que res

Llicenciat en Comunicació Audiovisual. 
Coordinador del Laboratori de Comunicació 
de l’UJI. Autor de dos llibres sobre el món 
dels documentals. Sindicalista, ha estat 

corresponsal de premsa i vocal al Museu.

LONGI GIL PUÉRTOLAS

Prejubilat del sector ceràmic. Delegat 
sindical i membre de comitès d’empresa. 
Expresident de l’Associació Cultural “La 
Roca”. La seua passió: acabar prompte la 

rehabilitació d’un mas familiar. 

EMILIO VIDAL BURDEUS

Doctor en Estadística. Li agrada tota la música 
i posseeix diversos instruments a sa casa. 

Músic a la Banda. Li agraden els esports de 
raqueta i viatjar. Amb la família, o per raons de 
treball, ha estat en més de vint països distints. 

PABLO JUAN VERDOY1 2 3

Mestra per vocació des dels 13 anys. 
Ciutadana del món. Amant de les cultures 

tradicionals i, sobre tot, dels balls folklòrics 
que intenta transmetre als xiquets. 

ÁGUEDA MURCIANO TOMÁS

Doctor en Pedagogia. Professor a la universi-
tat castellonenca. Tres dècades a la banda de 
música. Aficionat a l’agricultura i a la caça. 

JESÚS GIL GÓMEZ

Cuinera. Personal laboral de l’Administració. 
Li agrada el senderisme i arribar fins la Font 
de Sant Martí. Aficionada a la restauració de 
mobles i a la preparació de dolços. Se’n va al 

Cap de Gata quan pot escapar-se.  

MERXE MUSEROS BOMBOÍ4 5 6

Ensenyant de Secundària. Es considera humil 
i senzill. Creu que els serveis socials són una 
garantia del principi d’igualtat d’oportunitats.

PACO MALLASEN PUCHOL 

Mestre a peu d’obra en Formació de Persones 
Adultes. Historiador i escriptor. Ha publicat 

llibres de narrativa juvenil i poesia. Ha 
obtingut diversos reconeixements pedagògics 

i literaris. Li agrada buscar bolets.

JOSEP J. MIRALLES TORLÀ

Mestra jubilada. Li dedica moltes hores a 
l’aprenentatge de l’anglés i el francés. 

Conserva records entranyables del carrer de 
Baix, on es va criar.

ANNA TORLÀ SULLER7 8 9

Llicenciada en Geografia i Història. Membre 
de la Rondalla Clàsica “Ullastrar”. Li agrada 

molt fer gimnàstica i practica tot tipus de ball.

NÚRIA GÓMEZ VIVES

Tècnic en calefacció i climatització. Orgullós del 
seu origen extremeny, està plenament integrat al 
poble, on viu des de fa més de 15 anys. Li agrada 

viatgar en moto i llegir bons llibres. 

BENIGNO RODRÍGUEZ JORGE

Educador del ministeri d’Interior. Membre del 
Club de Muntanya. Li agrada el trinquet i el 

cinema clàsic. 

PERE GOZALBO VALERO10 11 12
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